Abstract

Due to the high population growth in the city of Nablus and due to it's squeezed between two mountains, the expanded vertically and in the mountain slopes. Thus the flat area is no more than streets and the setback between buildings.

Because dramatically attention by the population to housing construction that has resulted in the neglect of other important elements in the formation of the city, namely the urban spaces that play a big role in shaping the overall structure of the city, and even give it a beautiful picture when it's planned in a beautiful and attractive way.

Hence the idea of the study, which means the interest urban space in the city of Nablus, and highlight the deficiencies and problems which through successive steps of diagnosis logical and rational analysis.

Emphasis was placed in this study on the city's urban core blanks being of great importance to the level of the city as a whole and an important aspect to highlight the extent of the city need to develop the field of urban spaces.

In this study, focusing on basic urban spaces in the city being of great importance to the level of the city as a whole and an important aspect to highlight the extent of the city need to develop the field of urban spaces.

It has been analyzing the city as a whole and to reach a shortage in the eastern area of the city after compared with other parts of the city, and then was taken to develop the area which formed the most important and the most prominent element in this research where it was studied and analyzed and the conceptualization and development of proposals and reaching the final developmental scheme.

ملخص

نظرا للزيادة السكانية المرتفعة في مدينة نابلس ونظرا لانها محصورة بين جبلين ، فان التوسع فيها هو بشكل عمودي وفي المنحدرات الجبلية. وبالتالي مساحتها المستوية لا تعدو كونها عبارة عن شوارع وارتدادات بين المبانى.

ولان الاهتمام بشكل كبير من قبل السكان بالسكن والبناء فقد ادى هذا الى اهمال العناصر الاخرى المهمة في تكوين المدينة الا وهي الفراغات الحضرية والتي تلعب دورا كبيرة في تشكيل الهيكل العام للمدينة ، بل واعطائها الصورة الجميلة اذا ما خططت بشكل جميل وجذاب.

ومن هنا جاءت فكرة هذه الدراسة التي تعنى بالاهتمام بالفراغات الحضرية في مدينة نابلس ، وتسلط الضوء على النقص والمشاكل فيها من خلال خطوات متتالية من التشخيص والتحليل المنطقي والعقلاني.

وتم التركيز في هذه الدراسة على الفراغات الحضرية الاساسية في المدينة كونها ذات اهمية كبيرة على مستوى المدينة ككل وجانبا مهما في ابراز مدى حاجة المدينة للتطوير بمجال الفراغات الحضرية.

فقد تم تحليل المدينة ككل والتوصل الى النقص في المنطقة الشرقية في المدينة بعد مقارنتها باجزاء المدينة الاخرى، ومن ثم فقد تم اخذ منطقة للتطوير والتي شكلت العنصر الاهم والابرز في هذا البحث. حيث تم دراستها وتحليلها ووضع التصورات والمقترحات التطويرية لها وصولا للمخطط النهائي التطويري.